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Üzemátvizsgálás. 
Az üzemátvizsgálás 10 évről 10 évre szokott megtörténni . 

A nyilvántartások egyszerűek lévén, az üzem eredményeinek külön 
összeáll í tására (mint nálunk) nincs szükség, hanem az üzemátvizs
gálás a legtöbb esetben az üzemtervnek a szükségesnek mutatkozó 
változtatások figyelembe vételével való kiegészítésére szorítkozik. 

Öt évenkint az ellenőrző tisztviselő közbeeső üzemátviszgálást 
tart , melynek azonban egyéb czélja nincs, mint az esetleg muta t 
kozó használat i többlet vagy v isszamaradás kiegyenlítéséhez szük
séges adatok beszerzése. 

-

K Ü L Ö N F É L É K . 
A b ü k k f a k o r h a d á s á r ó l é s k o n z e r v á l á s á r ó l 

mult hó 15-én tartott Tuzson János dr. m. kir. fó'erdész, 
akad. helyettes tanár előadást a Magyar Mérnök- és Építész-
Egylet egyetemes szakülésén. A mintegy két óráig tartó, kivá
lóan magas tudományos színvonalon álló szabad előadást, a 
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mely vetített képek és nagy mennyiségű kisérleti anyag 
bemutatásával volt kapcsolatos, az Országos Erdészeti 
Egyesületnek is számos tagja hallgatta meg. Ott láttuk Sóltz 
Gyula min. tanácsost, Lipthay Sándor müegyet. tanárt, 
Mágócsy-Dietz Sándor egyet, tanárt, Klein Gyula müegyet. 
tanárt, Tavi Gusztáv és Vadas Jenő főerdőtanácsosokat 
és a műszaki, erdészeti és tudományos életnek még 
számos más előkelőségét. 

Ebben az előadásban foglalta össze és tárta fel 
dr. Tuzson János először azon beható kutatásainak ered
ményét, a melyeket a jelzett s hazai erdőgazdaságunk és 
faiparunk szempontjából oly fontos ügynek dr. Darányi 
ignácz földmivelésügyi miniszter ur megbízásából való 
tanulmányozása közben a m. kir. erdészeti kisérleti állo
máson négy éven át eszközölt. A nélkül, hogy ezúttal 
szándékunk volna az előadás tartalmával foglalkozni, 
mégis konstatálnunk kell, hogy az ugy erdőgazdasági, 
mint növényanatómiai és pathologiai, nemkülömben techno
lógiai tekintetben teljesen uj szempontokat tárt fel. Kiváló 
szaktársunk e munkája tehát hazánk határain tul is méltó 
feltűnést fog kelteni és dr. Tuzson Jánosnak s vele a 
magyar erdészetnek elismerést szerezni. 

Fentartjuk magunknak, hogy e kérdésre később vissza
térjünk és dr. Tuzson tudományos kutatásainak eredmé
nyét behatóan ismertessük. 

A b ü k k f a t e r m é s e r d ő g a z d a s á g i keze l é sérő l é s érté
kes í tésérő l . Az Országos Erdészeti Egyesületben de Pottere 
Gerard szaktársunk f. hó 6-án a bükkfatermés erdőgazdasági keze
léséről és értékesítéséről tartott felolvasást. A felolvasó Darányi 
földmivelésügyi miniszter megbizásából tett hosszabb bel- és külföldi 
tanulmányútján szerzett tapasztalatairól s zámol j be és párhu
zamba helyezvén a bükkfatermelés, szállítás és értékesítés honi és 
németbirodalmi viszonyait, kimutatta, hogyan sikerült a Német-
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birodalomban a bükköt az erdögazdaságilag elég jól jövedelmező 
fanemek közé helyezni, másrész t pedig élénk színekben ecsetelte 
azokat az akadályokat , melyek e hazánkban igen elterjedt fanem
nek minálunk való felkarolása elé gördülnek. Egyúttal számos 
javaslatot tett, a mely ezen közgazdaságilag fontos és különösen 
a hegyvidéki nép megélhetési viszonyainak szempontjából is jelentő
ségteljes kérdés megoldására alkalmas. 

A mindvégig érdekes felolvasásnak, mely dr. Tuzson már 
említet t e lőadásának mintegy kiegészítéseként éppen igen alkalom
szerű volt, mintegy 60 hallgatója volt a fővárosi és vidéki e idő-
tiszti karból, gazdasági, műszaki, faipari és fakereskedelmi körök
ből . A felolvasás közlését legközelebbi számunkban kezdjük meg. 

A felolvasás u lán az igazgató-választmány tar tot t ülést. 

Dr. N i t s c h e H e n r i k e m l é k e z e t e , (f 1902. nov. 8.) A 
német erdészetet rövid időn belül súlyos veszteségek ér ik : Altum, 
JJanckelmann, Lorey, Hartig<••mind a német birodalom határa in 
tul is jól ismert oszlopos tagjai voltak a német erdészeti tudo
mánynak. És most ujabb gyászhírt veszünk: meghalt dr. Nits"he 
Henrik titkos udvari tanácsos , az erdészeti zoológia rendes pro
fesszora a szászországi kir. erdészeti akadémián, Tharandt-ou. 

Nitsche Henrik született 1845. évi február hó 14-én Heidel-
berg-ben ; felsőbb tanulmányait^ szülővárosának hires egyetemén 
kezdette és a berlini egyetemen végezte, ahol promoveál t is. Az 
1870/71. évi német-franczia háború után — melyben mint önkéntes 
betegápoló vett részt •— mint assistens, később mint magán tanár 
működöt t a leipzigi egyetem zoológiai intézetében. Itt az intézet 
nagynevű tudós vezetőjével dr. LeuJcart-t&] együtt szerkesztette a 
most mindenüt t használa tnak és nagy elterjedésnek örvendő kitűnő 
„zoológiai fedi álrrákat." 

1876. évi október hó 1-én meghívást kapott a tharandt i erdé
szeti akadémián akkor szervezett zoológiai tanszékre, amelyen 
é le te végéig áldásteljesen működöt t saját és tanszéke dicsőségére! 
A legrövidebb idő alat t nagy hírnévre és népszerűségre tett szert; 
rendkívül megnyerő és rokonszenves modorú ember volt, előadásai 
pedig kiválóan érdekesek és lelkesek voltak. A téli szemeszterben 
az erdészet i rovar tant és az összehasonlító zoológiát, a nyári sze
mesz te rben a gerinczes állatokat tárgyalta. A rendes előadásokon 
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kivül tartott még a 'éli h ó n a p o k b a n rendkívüli, nyilvános előadá
sokat a ^mesterséges> haltenyésztésrőlu és a „searvasfélekről". Ezeket 
a lelkes, tudományos és a maguk nemében pára t lan előadásokat 
az akadémia összes hallgatóságán kivül mindenkor számos vendég 
is hallgatta végig.*) 

Nitsche 26 évig működött a tharandti akadémián, amelynek 
büszkeségévé lett és ahová a külföld minden részéből gyűltek 
össze a tanulni vágyó erdészek, hogy tudásának nagy kincstárából 
szorgalommal gyűjtsék a tudomány morzsá i t ! Irodalmi működését 
méltatva az á l ta lánosan ismert és az erdészeti entomologiai iro
dalom terén ma is még párat lanul álló erdészeti rovar tanának két 
kötete a „Lehrbuch der mitteleuropaischen Forstinsehtenhunde" emlí
tendő, melyet a már régebben elhunyt barát jával , dr. Judeich-cha\, 
a hírneves professzorral együt t . irt m e g ; továbbá a szarvasokról 
irott, gazdagon és remekül illusztrált t anulmánya ^Studien über 
Hirsehe" cz immel ; azonkívül számos entomologiai és zoológiai 
czikket irt a különféle tudományos szakfolyóiratokban : a Tharandter 
Jahrbuch-ban az ZWs-ben és a többi erdészeti folyóiratban. 

Külföldi t anu lmányutamban az 1898 99. téli félévet a tha
randti akadémián töltvén, Nitsche vezetése mellett labora tór iumában 
és a zoológiai gyűjteményekben dolgoztam. Soha sem fogom elfe
lejteni a boldogult szives előzékenységét, útmutatásai t , taní tását 
és velem együtt sok száz német birodalmi és külföldi erdész, mint 
volt tanítványa, hálás emlékezettel fogja áldani szel lemét! 

Vollnhofer Pál. 
A g y a l o g f e n y ő boróka kora és méretei.**) (Juniperus 

communis.) t)r. Csatáry Ágost egyetemi m a g á n t a n á r eperjesi 
kertjében a malomárok mentén termet t s tavaly kiveszett gyalog
fenyő boróka törzsének két darab já t lekötelező módon engedte át 
a kir. magy. tudom, egyetem növénytani intézetének. A két darab 
203 és 216, összesen tehát 419 czentiméter hosszú , -a darabok 
egymáshoz illesztése után a felső á tmérő 17—19, a. középső 18—23 
és az alsó 32—34 cm. legkisebb s legnagyobb mérettel bir. 

*) L á s d e r rő l b ő v e b b e n : ^ E r d é s z e t i Lapok> 1899. VII. füz. 6 7 7 — 6 8 2 . o . 
*•) F e o l v a s t a s ze rző a k i r . m a g y . t e r m é s z e t t u d o m á n y i t á r s u l a t b o t a n i k a i 

s z a k é r t e k e z l e t é n 1902. n o v e m b e r h ó 12-én. S z e r z ő Mágócsy-Die tz d r . egyet , t a n á r 
u r f e l k é r é s é r e fogla lkozot t e t á r g y g y a l s a meg t i sz t e lő fe l szó l í t á sé r t é s k ö n y v 
t á r á n a k á t e n g e d é s e é r t e h e l y e n m o n d k ö s z ö n e t e t . 
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Ebből látni, hogy a törzs a föld felett mintegy 2 méternyi 
magasságban legkevésbbé közelitette meg a henger alakot. Korát 
90 évre kellett becsülnöm, a pontos megállapítás lehetetlen volt 
azért , mer t az alsó törzsdarab másfél méternyire bélkorhadt volt. 

Dr. Csatáry Ágost továbbá azt is közölte, hogy az egész 
törzs hossza 12 - 5 m. volt, hogy tömött , nehéz, rossz fekete föld-

103. k é p . B o r ó k a t ö r z s . Dr. C s a t á r y A. epe r j e s i ke r t j ébő l . 

ben termett , s hogy azt ilyen méretekben nagy r i tkaságnak sőt 
unikumnak tartja. 

Diószegi Sámuel („Magyar füvészkönyv"), a k i t ő l a Juniperus 
communis magyar elnevezését vettem át, csak annyit jegyez meg 
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róla, hogy cserje. Dr. Reuss Gusztáv („Kvetna Slovenska" 
Selmeczbánya) pedig azt mondja, hogy bokor, mely sohasem 
nő fává. 

Feke te Lajos és dr. Mágócsy - Dietz Sándor („Erdészeti 
növénytan") mint cserjét vagy kis fát ismertetik, mely nálunk 1300 
méter magasságig fordul elő. Hazai adata ink szerint t ehá t tényleg 
nagy ri tkaság, sőt unikum is volna a Juniperus communis ilyen 
korú és mére tű törzse. Csakhogy épen hazánk az, a melyet iro
dalmilag még teljesen fel n e m dolgoztak, mer t még minden téren 
kikutatva nincsen. Dr. Filárszky Nándor múzeumi osztályigazgató
nak nagy köszönettel tar tozunk, hogy a Csepelszigeten, az ural
kodó család erdőbirtokán 1902. évi október hó 10-én homokos, 
sivár agyagtalajon álló szép példányokra vezetett . 

Van itt többek között egy átlag 5 m. magas nagy csoport , 
azután egy teljesen a henyefenyö (Pinus pumilio) módjára nőt t 
példány, melynek görbülései valószinüleg azáltal keletkeztek, hogy 
a fa fiatalabb korában el volt nyomva s a világosság felé való 
törekvésében oldalt fordulni kényszerit tetet t , végre egy 8 — 10 m. 
magas , szép egyenes példányt is láttunk, mely a sugárnövés minta
képe lehetne. 

Az ugyancsak ott talál t 30—35 cm. átmérőjű tuskók u tán 
Ítélve pedig azelőtt még ezeknél is szebb példányok voltak ott. 

Mellesleg még a laska gomba (Pleurotus os t reatus Jaquin) 
egy rendkívül szép csoportját is találtuk. 

Magam meg az t tapasz ta l tam, hogy a boróka beéri mind
azon talajokkal, a melyeket más , igényesebb fanemek átengednek 
neki s bizony szép kort ér el és nagy méretekre tesz szert, h a 
háborí ta t lanul nőni hagyják. Csakhogy fáját ostornyelekre, eszter
gályos czikkekre, gályáit pözsanyagnak, fasinákra, kocsmakoszo-
rukra, füstölésre, gyümölcsét pál inkaégetésre , az egész fát pedig 
szegényebb vidékeken még karácsonyfának is használ ják s igy 
ritkán marad bánta t lanul s miután leginkább a községek bir tokába 
került közlegelőkőn gyakor i : a pásztorok kedvencz tüzelője. A többi 
fákhoz viszonyítva, nagyon csekély mére teke t ér el s igy közgazda
sági jelentősége is csekély. Azonfelül olyan lassú növésű, hogy 
bármely más fa csakhamar elhagyja s igy erdészeti leg inkább 
gyomnak mint haszonfának minősitik. 

EBDÉBZETI LAPOK. 04 
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Mindazonáltal a szentkereszti püspöki urada lomban Barsmegyé-
ben 1883. évben körülbelül ugyanolyan példányokat lá t tam, mint, 
a milyenek a Csepelszigeten láthatók. Legújabban ped ig : 1902. évi 
november hó 10-én a gödöllői alsó parkban, a vasútról bemenve, 
jobb kézt négy szép csoportot lát tam, melyek legnagyobb s legvas
tagabb példánya 6 m. magas s tőben 15 cm. átmérőjű. 

A külföldi i rodalomban pedig a következőket ta lá lni : .1. C. 
Loudon (An Ehcyclopedia of Trees and Shrubs) azt mondja, hogy 
cserje és fa. Edmond Boissier (Flóra orientális) a kort és mérete
ket nem emliti, hanem azl mondja, hogy Afganisztánban 11 egé
szen 13,000 lábnyi magasságban is előfordul. M. H. Baillon (Dic-
t ionnaire botanique) is csak az előfordulását tárgyalja. L. H. Baily 
(Cyclopedia of amer ican Horticulture) azt mondja, hogy bokor, 
néha fa egészen 40 lábig (12—13 méter) . August Neilreich (Flóra 
von, NiederOesterreich) azt mondja, hogy bokor, ri tkán fa. J. Ilartwig 
(Illustrirtes Gehölzbuch) többágú bokornak mondja, a mely azon
ban 15 méter magas fává is megnő. 

Dr. Theodor Hartig (Vollstándige Naturgeschichte der forst-
lichen Culturpflanzen Deutschlands) elmondja, hogy ritkán ér el 
8 centiméternél nagyobb átmérőt , kedvező helyen, zárt á l lásban 
azonban 6—8 m. magasságot és 25—30 cm. átmérőt is elér, de 
ritkán. 

Dr. Moritz Willkomm (Forstliche Flóra von Deutschland 
und Oesterreich) az első kiadásban alacsony, embermagasságú 
bokornak mondja, a mely a balti tenger mellékén gyakran 3—7 m. 
magasságot s 16 cm. vastagságot is elér, kivált Kurlandban, 
A második kiadásban pedig azt mondja, hogy kis, nagy bokor, 
sőt III., de még II. osztályú fává is megnő. Kedvező viszonyok 
között igen magas kort s óriási méreteket ér el. Igy egyike a leg
nagyobbaknak, ta lán Európa legnagyobb borókája csak nemrégen 
pusztul t el, a mennyiben korának esett áldozatul . Ermas község
ben Livlandban állott, törzse olyan vastag volt, hogy azt két 
ember is alig birta átfogni, korát 2000 évre becsülték. Norvégiá
ban 9—12 - 5 m. magas és egészen 2 - 5 m. kerülettel vagyis 80 cm, 
á tmérővel biró fák vannak, melyek közül soknak tökéletesen Cyprus 
alakú koronája van. 

L. Beissner (Handbuch der Nadelholzkunde) szerint Európa, 
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É.-Ázsia, É.-Amerika és É.-Afrikában 15 méter re is megnő. Régi 
kertekben gyakran ha ta lmas festői példányok is találhatók, igy a 
Dessau melletti Wörlitz parkjában 12 m. magas és 60 cm. átmérőjű 
fák láthatók. 

Dr. Nördlinger (Deutsche Forstbotanik) bokornak, néha gyenge 
fácskának irja le, a melynek je lentősége alárendelt . Klimailag még 
a nyirnél is igénytelenebb. Ir landban, Lapplandban is honos, a 
központi alpokban egészen 3000 m. magasságig emelkedik, Nor
végiában itt-ott erdővé záródik, melynek koronája alatt já rn i is 
lehet. Helylyel-közzel még a magas északon is találni egyes fákat, 
a melyek magassága 4 — 8 méter s mel lmagasságban 70 cm. á tmérő
vel is birnak, ezek koronájában az említett vidékeken szarkák 
fészkelnek. Ilyen kedvező körülmények között a boróka 6—800 
éves kort is elér. 

Nyilván ezen külföldi szerzők nyomán mondja a Pal las nagy 
lexikona, hogy a gyalogfenyő borók;i 1—10 m. magas bokor vagy 
cserjefa, tornyos termet te l , mely mint fa 15 méter magasra is 
megnő s hogy törpe boróka változata 6—800 esztendeig is elél. 

Mindezekből pedig következik, hogy a bemuta to t t 2 törzs
da rab kivált hazánkban igen érdekes r i tkaság, de semmiesetre 
s em unikum. Gabnay Ferencz. 

A „ H i v a t a l i rendszerünk" c z i m ü c z i k k h e z E közle
mény az erdőgondnokok irodai munkája egy részének az 
erdőhatóságokra való átvitelét akként véli elérhetőnek, hogy az 
erdöhatóságoknál erdőgondnokságonkint n y i t a n d ó , külön-külön 
nyilvántartó könyveket, illetve számadásokat az erdöhatóságoknál 
alkalmazott ügyes altisztek vezethetnék, a kik kívánatra és az 
ugyanazon munkával való folytonos foglalkozással megszerzett 
gyakorlottsággal bármikor, s az erdőgondnokok és központi e rdö
tisztek minden megterhelése nélkül álli thatnák össze az erdőgond
nokoktól a mai hivatali rendszer mellett kivánt különféle: keze
lési és számadási adatokat ta r ta lmazó k imuta tásoka t ; erre igen 
jól haszná lha tóknak véli a számvevőségeknél alkalmazott altisz
teket, ha az erdőhatóságok minden szükséges adat bir tokában 
vannak. 

E sorokat ugy is lehet értelmezni, hogy az igen t. czikkiró 
ur a r ra czéloz, hogy a számvevőségeknél lehetne a különféle szám-

9 4 * 
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adási időszaki kimutatásokat gyártani, hiszen a számvevőség amúgy 
is el lenőrző hivatal és a kimutatások összeáll í tásával az ellenőrzés 
is egyidejűleg teljesítve van. 

Evvel nem értenék egyet, mert nálunk az erdészetnél a 
számvevőségek által teljesítendő közigazgatási segédszolgálat amúgy 
is túlhajtott , az alkalmazott számvevőségi személyzet avval inkább 
kénytelen foglalkozni, mint a tulajdonképeni feladatát képező s zám
vevői szolgálattal . Utóbbira mindig kevesebb ideje van és ha még 
a czikkben emiitett kimutatásokból a számvevőségnek szánt kimu
ta tásokat is szerkesztenie kellene, ez egyenesen a számviteli szol
gálat há t rányára lenne a jelenlegi személyzet mellett. 

Ez nem volna egyszerűsítés, csak az egyik közegtől elvont 
munkával való olyan mérvű megterhelése a másiknak, melyet ez 
a másik physikailag sem birna el. 

Ha már az erdőgondnokok irodai munkájának könnyítéséről 
van szó, mindeneset re akként kellene azt megoldani, hogy más 
hivatali közegnek terhei t ne szaporí tsa , hanem az elvont munka 
akként illesztessék be az erdöhatóságok munkakörébe , hogy e 
munka végzése a jelenlegi személyzettel meggyőzhető legyen. 

Szerény nézetem szerint azt, hogy az altisztekkel csináltassunk 
jó és megbizható munkákat , csak ugy lehet elérni, ha az erdő
hatóságoknál e czélból a lkalmazot t altisztek munkáinak vezetője 
is van, a ki kiadja a munkákat az altiszteknek és átveszi azoktól 
a végzett munká t és mielőtt ezen munkálatok az erdöszámvevö-
ségekhez számszaki szempontból való elbírálás és záradékolás és 
a hivatalfőnökhöz kiadás végett kerülnének, azokat ugy kezelési, 
illetve gazdálkodási , mint egységárak helyessége szempontjából 
a laposan felülvizsgálja és felelősségére aláírva továbbítja. 

E vezető lehetne az erdöhatóságoknál alkalmazott erdőtisztek 
valamelyike, kinek ugyanazon hivatása volna, mint a német világ
ban a számvivötisztnek volt, t. i. csupán a szóban levő mun
kálatok teljesítése. 

Így aztán az igen t. czikkiró ur véleményét én is magamévá 
teszem és helyesnek tartom azt, hogy az erdögondnokok ekként a 
fölösleges irodai teendőktől felszabadulva, a belterjesebb erdőgaz
dálkodásnak élhetnének és ezen uton olyan eredményeket érhet-
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tiéuek el jövedelmezőségi szempontból is, minők a mai állapotot 
mindenese t re jóval kedvezőbbé tennék. 

A czikk egyébiránt sok oly dolgot vet fel. mely felette érdemes 
a meggondolásra, de ezek közt különösen még egy van, melynek 
az erdőgondnokok részéről való teljesítését a mai rendszer mellett 
megérteni nem tudok. 

Ez az évi költségvetési előirányzatok készítése. 
Ez igazán fölösleges idővesztegetéssel és a selejtezésre alkal

mas papiroscsomagok szaporí tásával j á ró munka az erdögondno-
kokra nézve. 

Legyünk őszinték és ezen őszinteséget, a vélemény szabad 
N y i l v á n í t á s á t , ne rójja senki t e rhemre . 

A jóváhagyot t állami költségvetésekben az ..állami erdők" 
költségvetése is a kormány intenczióinak megfelelő módon készül. 

Az „állami erdők" költségvetése pedig készül az erdőhatő-
ságok költségvetéseiből, mely utóbbi költségvetések egyes részie
leikben az állami kormányzat pénzügyi kívánalmainak megfelelőleg 
hol leszálli t tatnak, hol felemeltetnek. 

Az erdőhatóságok az tán a kezükhöz jutot t állami költségve
tésekből tudomást szereznek arról, melyek azon bevételi összegek, 
melyeket behozniok kell és melyek azon kiadási összegek, melyek 
erejéig szükségleteiket fedezhetik. 

De hogy ezen bevételi és kiadási összegek erdögondnoksá-
gonkint is hogyan oszlanak meg, illetve hogyan kell megoszlaniok. 
arról az erdőhatóságoknak soha sincs tudomásuk. 

Nos, akkor mi reális ér te lme van annak, hogy az erdőgond
nokok is ilyen évi előirányzatok készítésével foglalkoztassanak? 

Értelme volna, ha az erdőgondnokságok által készített elő
irányzatok is, az összelőirányzat alapján módosítva visszakerül
nének a gondnokságokhoz és az azokhoz való alkalmazkodásuk 
lehetővé tétetnék. 

Azért nagyon helyesnek tartom az igen t. czikkiró urnák 
er re nézve tett azon javaslatszerü vé leményé t : hogy az erdőható
ságok az évi költségvetési előirányzataikat magok állítsák össze 
és azok kiegészítése végett tiszti értekezletet tar tsanak, melyen az 
erdőhatóságok az erdögondnokokkal együtt közvetlen szóbeli tár
gyalás alapján meghányva-vetve a tárgyi tényálladékokat, a költ-
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ségvetésnek még hiányzó adatai t aztán ilyen beható tárgyi mér le 
gelés nyomán felvehetik. 

Az erdőgondnokságoknak azonban mégis tájékozva kell 
lenniük ar ra nézve, hogy a  behozandó bevételeken kivül minő 
hitelösszeg áll körülbelül rendelkezésükre kiadási szükségleteik 
fedezésére'? 

Ezt akként lehet elérni , hogy az erdöhatóságok hozzávető
legesen felosztják a kiadási Összhitelüket a központ (erdőhatóság) 
és az erdőgondnokságok között. 

Hogy pedig az erdögondnokságok évi szükségleteiről az e rdő . 
hatóságok miként nyerhetnek tájékozást, melynek alapján költség
vetésüket akadály nélkül összeállíthatják, a r ra a lkalmas azon mód
szer, melyet csekélységem javas la tá ra a nagybányai m. kir. főerdő
hivatal a nagyméltóságú magy. kir. földmivelésügyi minisztérium 
engedélyével alkalmaz, s a mely abból áll, hogy ugy a kiadások, 
mint a bevételek külön nyilvántartó könyvben, mely a főkönyv 
kiegészítő részét képezte, erdőgondnokságonkint és a központra 
nézve külön-külön is feljegyzésbe vétettek a számvevőség által, 
ami elviselhetlen munkát nem okozott. 

Kováts Elek, 
m . kir . e r d ö s z á m v i z s g á l ó . 

A z á l lami erdőt i s z tek fízetésrendezése ü g y é b e n a z 
Országos Erdészeti Egyesület felirattal fordult a földmivelésügyi 
miniszter úrhoz, a melyet legközelebbi számunkban közlünk. 

H a l á l o z á s . Báró Bornemissza Tivadar cs. és kir. kamarás , 
nagybirtokos, a hunyadmegyei Gazdasági Egyesület elnöke m. h ó 
20-án életének 59 évében elhunyt . Béke h a m v a i r a ! 


